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L’aturada afecta 1.700 alumnes del sistema francès i inclou un de cada dos docents

Andorra la Vella impulsarà dos edificis de 
lloguer a preu assequible a partir del febrer

BALANÇ I PREVISIONS DE FUTUR Pàgina 7

TROFEU BORRUFA

El Borrufa 
clou amb èxit

3 Andorra acaba en segon lloc 
en la classificació per països Pàgina 19

3 El PS intenta, sense aconseguir-ho, limitar l’increment dels arrendaments a l’1,25% 3Pàgina 6

Llum verda a la pujada de sous i lloguers

3 La capital, que no té gairebé cap local buit, acull un miler d’empreses des del 2016, 348 de les quals van obrir l’any passat

Els guanyadors 
del Trofeu 

Borrufa, ahir a 
Ordino.
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L
a jornada de mobilització 
dels docents de les escoles 
franceses del Principat va co-
mençar, tal com estava pre-

vist, amb cinc dels 11 centres tan-
cats. Per la seva part, el Lycée Comte 
de Foix va iniciar amb una gran part 
dels docents fent vaga. En aquest 
darrer cas, tres de cada quatre pro-
fessors es van adherir a l’aturada, és 
a dir, el 75% del total, segons va in-
formar el delegat d’ensenyament 
francès a Andorra, Denis Dekerle. 

Més en concret, 48 dels 64 mes-
tres que havien d’atendre al princi-
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33 Imatge de l’escola Lycée Comte de Foix durant la vaga, ahir.

El 75% del professorat del Lycée 
s’adhereix a la vaga de protesta
L’aturada afecta a 1.700 estudiants dels 3.800 
dels sistema educatiu francès, és a dir, un 55%

Un de cada dos docents de les escoles de 
primària tampoc assisteix durant la jornada

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES-ENGORDANY

@PeriodicAND
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pal centre educatiu francès del pa-
ís van fer vaga al llarg de la jornada 
d’ahir.

Com ja es va informar, els profes-
sors del Lycée Comte de Foix no van 
ser els únics en incorporar-se a l’atu-
rada. Així, els docents de les escoles 
franceses de primera ensenyança 
d’Andorra la Vella i Santa Coloma 
tampoc van assistir, i aquestes «van 
quedar tancades perquè no teníem 
personal per garantir un servei se-
gur». Pel que fa a la resta de col·legis 
del sistema francès, «el 50% dels do-
cents han fet vaga», va assenyalar De-
kerle. Dit d’una altra manera, «un de 
cada dos». 

A conseqüència d’aquests fets, 

el delegat d’ensenyament francès a 
Andorra va explicar que l’assistèn-
cia al Lycée va ser d’aproximada-
ment uns 1.000 alumnes dels 2.000 
que hi estudien, o sigui, un 50% de la 
totalitat. A la resta de centres, van as-
sistir uns 700 infants dels 1.800 que 
acullen. És a dir, només un 38%. El 
total de nens i nenes que van presen-
tar-se ahir a les seves respectives es-
coles amb sistema educatiu francès 
va ser, doncs, de 1.700 dels 3.800 to-
tal. Dit d’una altra manera, un 55%.

A banda dels que ja no van pre-
sentar-se al col·legi, el que si ho van 
fer tampoc van poder atendre les 
classes que tenien. Així, segons fonts 
consultades, hi havia alumnes del 
Lycée Comte de Foix que solament 
tenien dues assignatures en tot el 
dia. A més, aquestes van patir petits 
canvis horaris dels quals no es va in-
formar els estudiants. I per això, a al-

Tema del dia REFORMA
DE PENSIONS

L’assistència 
d’alumnes al principal 
centre educatiu gal és 
del 50%, mentre que a 
la resta és d’un 38%

«Els col·legis de primera ensenyança 
han quedat tancats perquè no teníem 
personal per assegurar el servei»

«Avui no es farà vaga al 100%, la d’ahir 
va ser una convocatòria nacional feta 
des dels sindicats de França»

DENIS DEKERLE 
DELEGAT D’ENSENYAMENT FRANCÈS A ANDORRA

gunes classes no hi va assistir ningú.
Cal recordar que el pla del govern 

francès és fer una reforma del siste-
ma de pensions. En concret, s’aug-
mentaria dos anys més l’edat de ju-
bilació, passant dels 62 anys actu-
als fins a arribar als 64 l’any 2030, 
en afegiment d’incrementar la co-
tització fins als 43 anys per poder 
gaudir d’una pensió completa. Per 
aquest motiu, els sindicats del pa-
ís gal van organitzar ahir una de 
les mobilitzacions més importants 
dels darrers anys, on no només es 
van fer marxes per diferents ciutats, 
sinó que també es van paralitzar di-
ferents sectors a banda de l’escolar: 
el transport, l’energia, salut, i fins 
i tot mitjans de comunicació entre 
d’altres.

Demanat pel seguiment de la va-
ga, Dekerle va assegurar que «avui al 
100% no se’n farà, la d’ahir va ser una 
convocatòria nacional feta des dels 
sindicats de França». Això sí, de cara 
la setmana vinent no se’n descarten, 
tot i que «no en tinc dades i encara no 
en puc dir res al respecte». H
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El comú es 
queda sense 
aparcaments 
molt valuosos

La capital impulsa els pisos de 
lloguer a preu assequible

un d’ells amb els seus propis recursos. 
Concretament, es tracta d’una infra-
estructura a Ciutat de Valls, sense un 
perfil clar de destinataris, i una altra 
a la del Cedre de Santa Coloma (amb 
40 pisos i 50 places d’aparcament), 
pensat específicament per a famílies 
i joves. D’aquesta manera, i tenint en 
compte els pisos de Borda Nova (ter-
reny del comú cedit al Govern) i el Ca-
lones, en uns anys, Andorra la Vella 
compatarà amb uns 200 pisos a preu 
reduït, fet que és una molt bona notí-
cia. Però, d’altra banda, Marsol tam-
bé va informar de la pèrdua de dife-
rents aparcaments que la corporació 

E
ls cònsols d’Andorra la Ve-
lla, Conxita Marsol i David 
Astrié, van fer ahir balanç 
dels últims gairebé vuit 
anys de mandat i van ex-

posar les línies mestres per als prò-
xims 11 mesos abans no es convoquin 
eleccions comunals a finals d’aquest 
2023. Un dels punts tractats més im-
portants va ser, sens dubte, l’actualit-
zació de la situació de l’habitatge, un 
tema del qual la cònsol major va treu-
re pit i es va congratular dels esforços 
que la capital fa per intentar resoldre 
la problemàtica. D’aquesta manera, 
durant el mes de febrer, el comú pre-

veu licitar la construcció de dos nous 
edificis que es destinaran a lloguer a 
preu assequible, tot i que en cas que 
no es presenti cap oferta adequada, 
Marsol va assegurar que la corporació 
té diners suficients per tirar endavant 

té llogats a privats i que en els prò-
xims mesos es destinaran a l’edifica-
ció, molt probablement de luxe. Con-
cretament són el de darrere de la Creu 
Roja i el de l’estació d’autobusos, si bé 
aquestes pèrdues es veuran compen-
sades per l’enderrocament de la pla-
ça de braus. Tot i això, el comú es que-
da sense uns espais molt valuosos que 
es convertiran en habitatge als quals 
la majoria de la població continuarà 
sense poder-hi accedir, mentre, paral-
lelament, es fan malabars per donar 
resposta al lloguer assequible amb la 
construcció de més pisos amb els di-
ners de tots.

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.
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L
a desigualtat de gènere en 
l’esport es fa patent en la 
composició dels tribunals 
d’arbitratge encarregats de 

la resolució dels seus conflictes. Així 
ho conclou la tesi doctoral Esport Fe-
mení i solució de conflictes a través de l’Ar-
bitratge i altres ADR, del lletrat Luis 
Nogueiro Arias. La recerca, dirigida 
a la Universitat Internacional de La 
Rioja (UNIR), revela com la dona es-
tà encara molt lluny de la presa de 
decisions en tribunals esportius na-
cionals i internacionals, dominats 
pel sexe masculí. Això repercuteix, 
de manera negativa en la justícia i 
planteja la cerca d’una solució en 
la paritat o en el sistema de quotes.

En la tesi, Nogueiro Arias, especi-
alista en Dret de l’Esport amb més 
de 20 anys d’experiència, ha inten-
tat determinar si el sistema actual 
de resolució de conflictes en l’esport 
femení «resulta efectiu per garan-
tir una solució justa i equitativa des 
d’una perspectiva del dret d’igual-
tat». Segons l’autor de la recerca, «en 
l’esport femení i el masculí regeixen 
els mateixos òrgans, regles i procedi-
ments d’arbitratge esportiu i ADR, 
tribunals alternatius de resolució 
de conflictes».

No obstant això, «l’enfocament 
referent a les controvèrsies que afec-
ten les disciplines practicades per 
dones resulta distorsionat, i no res-
pon als criteris que s’han d’exigir en 
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un àmbit d’equitat jurídica efecti-
va». «Això es deu a l’absència de pari-
tat en els Tribunals Arbitrals Espor-
tius, que implica un biaix cognitiu 
en la presa de decisions per compon-
dre’s gairebé íntegrament per ho-
mes, obviant una perspectiva feme-
nina complementària o dissident de 
la masculina».

Tomás Aliste, codirector de la te-
si al costat de Juan Ramón Liébana, 
ha subratllat d’aquesta recerca doc-
toral «la importància d’acudir a mit-
jans alternatius a les jurisdiccions 
nacionals, especialment l’arbitrat-
ge, com un dels aspectes més inte-
ressants i poc tractats del dret espor-
tiu». Existeixen diferents aspectes 
del funcionament d’òrgans arbi-
trals de referència, amb especial re-
calcament el TAS, el tribunal més 
important per a dirimir disputes 
esportives, creat pel Comitè Olím-
pic Internacional (COI), que mos-
tra també de desigualtat en la seva 
governança, segons el doctorand. 
Aquest propugna una reforma de 
conjunt en els estaments esportius, 
a través de normativa nova, que es-
tableixi «un paràmetre de 60%-40% 
o viceversa de representació de ca-

da gènere o, almenys, una quota del 
30% del sexe menys representat». La 
proposta serviria, segons Nogueiro 
Arias, per a corregir «flagrants dese-
quilibris», com el fet que, dels 349 àr-
bitres del TAS només 40 són dones, 
un 11,46%. Amb 12 dones mediado-
res de 58, un 20,68% del total.

Entre altres aspectes, la tesi dedi-
ca un ampli apartat als desacords la-
borals en el context de l’esport feme-
ní i la seva oportunitat de gestió efi-
caç a través de l’arbitratge esportiu, 
la mediació i altres ADR. En opinió 
del seu autor, «resultaria assenyat 
que el legislador reguli l’arbitratge 
individual laboral, per a evitar la in-
seguretat jurídica en la qual ens tro-
bem si pretenem sotmetre una con-
trovèrsia individual de treball a la 
via arbitral».

Davant el perill d’alterar la balan-
ça de la competició, ha advocat pel 
principi de competència lleial, que 
justifica restriccions a la participa-
ció sempre que siguin «necessàries i 
proporcionades». I també ha incidit 
en la rellevància d’abordar, «de ma-
nera eficaç», una composició dels tri-
bunals arbitrals esportius que avan-
ci cap a una igualtat real i efectiva. H
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La tribuna

Em fa por anar a Ordino
Em sento desemparat i evito en la mesura del possible tornar-hi a posar els peus

Tomàs

Em complau passejar pels carrers amb grups 
de turistes, però sovint les meves explicacions 
es veuen truncades i amenaçades

ISTOCK

RUBÉN grup d’àvies de 90 anys curtes de vis-
ta amb mancances físiques per a que 
un jove de 18 anys pugui avançar cò-
modament. Sempre que l’autocar 
que he guiat ha hagut de fer una ma-
niobra forçada i invasora respecte 
el carril contrari, els cotxes que han 
pogut aparèixer de cara han recu-
lat mostrant comprensió i cortesia. 
Companys de feina a qui he expli-
cat aquesta incidència se’n fan creus 
i els conductors d’autocar a qui he 
demanat la seva opinió al respecte 
han manifestat ser afortunats de no 
trobar-se en el lloc del conductor lu-
xemburgés i esperen no viure aques-
ta controvertida situació en la seva 
vida professional.

Una vegada vam estacionar el 
llarg vehicle de transport de passat-
gers, mentre els meus clients passe-
javen per Ordino, vaig decidir anar 
al despatx del servei de circulació 
per a que es redactés un informe so-
bre el que havia succeït. La meva sor-
presa va ser majúscula quan el per-
sonal que em va atendre em va dir 
que anés a les oficines de la Policia 
i que allà redactarien si ho conside-
raven el corresponent atestat o de-
núncia.

La sanció a que he fet referència 
a l’inici d’aquest article l’he paga-
da, per descomptat, i el dia del seu 
pagament vaig aprofitar per dema-
nar cita amb el cònsol de la parrò-
quia d’Ordino, el senyor Josep Àn-
gel Mortés, per posar-lo en conei-
xement d’aquests fets i esperar-ne 
algun gest condescendent. El se-
nyor Mortés va actuar molt amiga-
blement a l’inici de la entrevista, pe-
rò, a mesura que li anava exposant 
els fets, adoptava una actitud més 
distant, intransigent i prepotent. 

Comprendreu que no em senti 
benvingut a Ordino, que m’hi trobi 
fins i tot desemparat i que, en ares de 
la meva integritat i la dels meus cli-
ents, eviti en la mesura del possible 
tornar a posar-hi els peus. Seguiré fil 
per randa la meva filosofia en defu-
gir els problemes i evitar situacions 
conflictives, i tinc la percepció de 
què Ordino és una població on hi ha 
una alta probabilitat de complicar-
se la vida. Em fa por anar a Ordino. H
Guia turístic

sit, pot ser etern i, sobretot, llegeix 
bé, no entenguis el contrari. Tu veus 
que la pilona sembla que està abai-
xada i que altres vehicles hi circulen. 
«Per què no hauria de poder circular 
jo?», et preguntes. Error: has caigut 
en la trampa.

Després de redactar la correspo-
nent «sol·licitud de descàrrec per 
una sanció de circulació» reconei-
xent la meva falta, demanant mil 
disculpes, amparant-me en el fet 
que no soc veí d’Ordino i que, con-
seqüentment, hi condueixo molt 
ocasionalment, que em vaig con-
centrar en el perillós element que 
antigament regulava el trànsit en 
aquell carrer, que coneixedor de la 
nova normativa ja no incorreré mai 
més en aquella falta…, la sanció ha 
estat ratificada i l’he hagut de pagar. 
En lloc d’haver estat sincer i planer, 
hauria d’haver estat més murri i ha-
ver seguit el consell de la cap del de-
partament de Tràmits, senyoreta Ol-
ga Serrano, argumentant «motius 
professionals» per la qual cosa «se-
gur que li acceptaran la petició de 
descàrrec», em va dir.

Ja que he entrat en matèria, a Or-
dino sí que hi vaig tot sovint per mo-
tius professionals, en concret, com a 
guia turístic per donar a conèixer als 
forasters les virtuts, atractius i histò-
ria d’aquesta població. Em complau 
passejar pels seus carrers amb grups 
de visitants, però les meves explica-
cions i maniobres grupals sovint es 
veuen truncades i amenaçades pel 
pas de vehicles al carrer Major. Per 
tant, sembla ser que sí s’hi pot circu-
lar pel carrer Major, però només en 
un horari determinat i per uns mo-
tius determinats. Aleshores, quina 
és la fita de l’extravagant normativa 
de la qual vaig ser víctima com a in-
fractor? Pacificar el centre i priorit-
zar els vianants? En absolut, donat 
que quan m’hi desplaço a peu amb 
els meus turistes també soc víctima 
de les molèsties i riscos que provoca 
el trànsit autoritzat. Per tant, aques-
ta regulació del trànsit és aleatòria, 
injusta; és discriminatòria i absurda 
pel que fa als resultats. 

Si segueixo fent un repàs a les me-
ves experiències com a guia turístic 
a Ordino, voldria explicar-ne una de 

L
a parròquia on visc i pago 
els meus tributs és Canillo. 
No és el lloc perfecte per 
viure-hi, però m’hi sento 
bé i puc desplaçar-me amb 

tranquil·litat. En canvi, hi ha un in-
dret del nostre país on m’hi sento in-
segur, avassallat i desprotegit. M’ex-
plicaré…

Una tarda de finals d’estiu, bai-
xava amb el meu cotxe des de les es-
coles d’Ordino amb la intenció de 
dirigir-me cap a Llorts i després de 
passar la rotonda de l’auditori vaig 
observar que la pilona que hi ha a 
l’entrada del casc antic estava baixa-
da. Amb la mirada clavada en aquell 
element traïdor, vaig decidir inno-
centment retallar pel centre quan 
estava mentalitzat de fer la volta 
pel carrer Mossén Cinto Verdaguer. 
Vaig avançar amb el meu cotxe len-
tament per si de cas la pilona puja-
va sobtadament i un cop superada 
vaig relaxar-me pensant que con-
centrar els ulls en la pilona havia es-
tat un encert per evitar cap incident. 
Res més lluny de la meva imagina-
ció. Unes setmanes més tard, rebo al 
meu domicili un avís de sanció per 
import de 200 euros per haver circu-
lat per on no havia de fer-ho. No hau-
ria d’haver estat pendent de les res-
tes que hi ha a l’asfalt d’una antiga 
pilona retràctil que han retirat, ans 
hauria d’haver llegit les llargues ins-
truccions que figuren al senyal ver-
tical que hi ha ara al costat indicant 
qui pot i quan es pot circular pel car-
rer Major: «Zona de vianants. Zona 
videovigilada i d’accés controlat, 
sanció d’infraccions. Prohibit circu-
lar de 13.00 a 06.00 hores, excepte 
veïns. Prohibit estacionar, excepte 
càrrega i descàrrega en zones habi-
litades, màxim 15 minuts de 06.00 
a 13.00 hores de dilluns a dissabtes 
(no festius)». Si tens certa pressa, de-
dicar el temps suficient a interpre-
tar aquest cartell informatiu al vo-
lant del teu cotxe bloquejant el tràn-

força curiosa. També era estiu quan 
guiava un autocar luxemburguès de 
14 metres de llargada amb 55 pas-
satgers a bord que, per enfilar el re-
volt ascendent del Carrer Ventura 
que accedeix a l’aparcament d’auto-
cars, necessita obrir el seu angle i en-
vair el carril contrari ocupant tota 
la calçada. En aquell precís instant, 
baixava de cara un cotxe de poc més 
de quatre metres de llargada que no 
va frenar amb antel·lació i es va atu-
rar a pocs centímetres del tres eixos. 
Esperàvem que el seu conductor fes 
maniobra de recular i, per sorpresa 
meva, del meu conductor i del pas-
satge, aquest ens va demanar a no-
saltres que féssim marxa enrere. Li 
vam indicar amb gestos explícits al 
conductor del cotxe que nosaltres 
duiem un vehicle de grans dimensi-
ons i que la maniobra que ens dema-
nava fer comportava molts més ris-
cos i perills que si era ell qui recula-
va. El conductor local, un tal senyor 
Bruno, finalment, va baixar del cot-
xe i ens va dir que ell no reculava i 
que allà es quedava parat, al mateix 
temps que trucava al Servei de Cir-
culació d’Ordino. Nosaltres vam fer 
el mateix i vam esperar que arribés 
l’agent de circulació que hauria de 
resoldre aquell conflicte que estava 
bloquejant el trànsit.

Al cap d’uns minuts va aparèixer 
un agent amb cara de pocs amics 
que, en assabentar-se de la situació, 

va demanar al conductor de l’auto-
car que fes marxa enrere immedi-
atament, ordre que vam acatar de 
seguida no sense abans demanar a 
l’agent que ens supervisés la manio-
bra i que declinàvem tota responsa-
bilitat en cas de mal major. Efectiva-
ment, David va vèncer Goliat. A Ordi-
no té prioritat un vehicle petit quina 
maniobrabilitat comporta pocs ris-
cos per sobre d’un vehicle de 14 me-
tres de llargada quina maniobra re-
troactiva és una de les més perillo-
ses, donat que el conductor no veu 
què hi ha al darrere i que els angles 
laterals estan plens de punts morts, 
és a dir, la visibilitat és nul·la.

A sobre, a la parada de busos ur-
bans de la cantonada que jo hau-
ria utilitzat breument per descar-
regar els passatgers i estalviar així 
temps i incomoditats, hi havia apar-
cat un autocar de matrícula andor-
rana que una hora més tard encara 
es mantenia al mateix lloc impertèr-
rit, al responsable del qual els agents 
de circulació no van dir ni ase.

En 34 anys de professió guiant 
grups en autocar per carreteres de 
tot el món mai m’havia trobat en 
una situació en què l’agent de cir-
culació optés per obligar a manio-
brar el vehicle de major enverga-
dura i pes, atapeït per molts més 
ocupants. És com si en una escala es-
treta, el president de la comunitat 
obligués a recular escales amunt un 
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E
l debat i posterior aprova-
ció, ahir al ple del Consell 
General, del paquet de me-
sures urgents per a la millo-

ra del poder adquisitiu de la ciuta-
dania, que inclou l’increment obli-
gatori dels salaris al sector privat i 
el topall màxim d’augment dels llo-
guers, va obligar les formacions de 
la majoria (DA, Acció i CC) a encarar 
el foc creuat dels dos principals par-
tits de l’oposició, PS i Terceravia, que 
van criticar el Govern i els grups par-
lamentaris que li donen suport per 
motius contraposats. Mentre els so-
cialdemòcrates reclamaven a l’Exe-
cutiu que anés més enllà, Terceravia 
els va acusar d’excés d’intervencio-
nisme en el mercat.

El ple de la tarda, novament amb 
la presència entre el públic dels sin-
dicats, va arrencar amb una reser-
va d’esmena dels socialdemòcra-
tes, que pretenien fixar un màxim 
d’increment dels arrendaments de 
l’1,25% en el cas dels contractes amb 
pròrroga forçosa i del 0% pels més re-
cents. Només la diputada no adscri-
ta, Carine Montaner, els va donar su-
port. Així, finalment va tirar enda-
vant el projecte de la majoria, amb 
un augment màxim d’entre el 2% 
(recents) i el 5% (pròrroga).

«Hem d’evitar polaritzar la socie-
tat, cal una resposta acceptable per 
a tots els actors, no podem enfrontar 
les parts», va afirmar el ministre de 
Territori i Habitatge, Víctor Filloy. 
Segons el president socialdemòcra-
ta, Pere López, «el mercat està dese-
quilibrat, ja que hi ha gent que fa 

L’A

Aprovat l’augment de lloguer i sous 
tot i l’hostilitat del PS i Terceravia
En una reserva d’esmena, els socialdemòcrates intenten limitar l’increment dels arrendaments a l’1,25%

ALBERT BELIS
ANDORRA LA VELLA

@albert_belis

CONSELL GENERAL

PS

33 Pere López, ahir al ple.

Llum verda a la reforma fiscal 
amb el tipus mínim del 3% en l’IS

La reforma fiscal de la imposició di-
recta, que suposa la modificació de 
fins a 11 lleis, va tirar endavant ahir 
amb el vot en contra de Terceravia i 
l’abstenció del PS. Finalment, va ser 
el nou ministre de Finances, César 
Marquina, l’encarregat de defensar-
la al ple, tot i que fa molt poc temps 
que ostenta el càrrec. El text inclou la 
modificació de l’Impost de Societats 
(IS), amb un tipus mínim del 3% per a 
totes les empreses que generin bene-
ficis, així com la introducció de no-

ves deduccions i noves línies de mece-
natge. També la modificació de l’im-
post de les plusvàlues, el nou règim 
de devolució de l’IGI i l’ampliació de 
la llista de jurisdiccions amb inter-
canvi automàtic. Segons Marquina, 
«era necessari fer un conjunt d’ajus-

tos i millores amb l’objectiu de la jus-
tícia fiscal, l’eficiència en la recapta-
ció i l’homologació internacional, 
però mantenim l’essència del nostre 
sistema competitiu, amb una pressió 
fiscal baixa i moderada», va afirmar. 
Tot i això, va reconèixer que queda-
va pendent l’agència tributària úni-
ca. «Són canvis rellevants, però cal no 
acabar aquí i continuar la pròxima 
legislatura», va vaticinar el conseller 
general demòcrata, David Montané.
 Des de l’oposició, el president del 
grup parlamentari socialdemòcrata, 
Pere López, va ser molt dur tot i abste-
nir-se. «És un pas enrere, neix caduca 
i generarà problemes, així que aviat 
s’haurà de canviar, sobretot perquè 
continuen els impostos comunals 
que no es basen en els ingressos del 

López alerta que es 
poden generar recursos al 
TC per doble imposició

A. B.
ANDORRA LA VELLA

Més control en 
l’impacte ambiental

Pas endavant per a 
l’aterratge de Grifols

Tombada la moció 
sobre l’heliport

El ple va aprovar ahir el projecte 
de llei d’avaluació ambiental de 
projectes, plans i programes. La 
ministra de Medi Ambient, Sílvia 
Calvó, va defensar el text, mentre 
Terceravia s’hi va oposar i el PS va 
marcar perfil. Segons Calvó, «hi 
havia un buit legal i ara es reforça 
el control de l’obra per impedir 
actuacions no previstes en l’estu-
di d’impacte». A més, «es podran 
aturar les obres i exigir la repara-
ció al medi natural». Al parer de 
Terceravia, «s’incrementaran els 
costos i, per tant, el preu de l’ha-
bitatge». Per últim, el PS es va feli-
citar per haver generat «precisió» 
i «aplicabilitat».

El Consell General va donar ahir 
un pas endavant per a l’aterratge 
de Grifols al país gràcies a l’apro-
vació de dos textos que serviran 
per donar un paraigua legal al la-
boratori que es construirà a Ordi-
no. En concret, la cambra va do-
nar el vistiplau al projecte de llei 
de recerca en l’àmbit de la salut i 
la biomedicina, un text que, tal 
com va apuntar el ministre de Sa-
lut, Albert Font, suposa «un pas 
fonamental i essencial en el sec-
tor per disposar de tota la recerca 
en medicaments o mostres biolò-
giques i els resultats que se’n de-
riven». Els grups també van ratifi-
car el conveni d’Oviedo.

La moció del Partit Socialdemò-
crata (PS) que demanava al Go-
vern l’aturada temporal, fins a 
la legislatura vinent, de tota ac-
tuació successiva a les fetes fins 
ara sobre el projecte d’heliport 
va ser tombada ahir amb els vots 
en contra de la majoria, l’absten-
ció de Terceravia i el vot favora-
ble dels socialdemòcrates i Cari-
ne Montaner. En l’últim punt de 
l’ordre del dia, Pere López ho va 
argumentar per les desviacions 
«no creïbles ni explicades» per 
part del ministre de Presidència, 
Economia i Empresa, Jordi Ga-
llardo, així com per les seves «eva-
sives i respostes incompletes».

negoci, sinó en la ubicació o l’espai 
que ocupa», va etzibar. «S’està fent un 
pedaç –va denunciar–, ja que hi pot 
haver casos de dobles imposicions i, 
per tant, possibles recursos al Tribu-
nal Constitucional (TC)». H

molts diners i altres que pateixen 
molt». A més, va lamentar que «per-
metre aquest increment és perme-
tre un benefici extraordinari per als 
propietaris d’edificis que ja estan 
amortitzats». 

Pel que fa als salaris, el debat va 
girar entorn de la fórmula matemà-
tica de càlcul que finalment han 
adoptat els grups de la majoria. La 
proposta inicial del Govern pretenia 
augmentar-los segons l’IPC (el 7,1%) 
en el cas del salari mínim, i a partir 
d’aquí anar baixant mig punt per 
cada franja de 200 euros, fins a arri-
bar als 4.000 euros mensuals bruts. 
Un cop arribat el text a la comissió 
del Consell General, els grups es van 
adonar que aquesta fórmula podia 
generar disfuncions entre els assa-

Víctor Filloy i Jordi Gallardo, ahir al Consell General.

«Era necessari fer un 
conjunt d’ajustos i 
millores, però mantenim 
l’essència del nostre 
sistema competitiu»

CÉSAR MARQUINA
MINISTRE DE FINANCES

«Hem d’evitar polaritzar 
la societat, cal una 
resposta acceptable 
per a tothom, no podem 
enfrontar les parts»

«Rebutgem les 
polítiques populistes del 
Govern i, a més, la llei no 
dona confiança perquè 
no és clara»

VÍCTOR FILLOY

JOAN CARLES CAMP

MINISTRE D’HABITATGE

CONSELLER DE TERCERAVIA

lariats del final d’una franja i princi-
pi de la següent. Per això, amb l’aju-
da d’un doctor en matemàtiques, 
segons es va revelar en seu parla-
mentària, l’increment serà lineal, 
amb l’aplicació de la fórmula mate-
màtica. A partir d’avui, estarà dispo-
nible en línia un simulador perquè 
tant treballadors com empresaris 
puguin calcular el nou salari.

Des de la majoria, que en tot mo-
ment van lamentar haver d’inter-
venir el mercat, es va assegurar que 

l’augment dels salaris superava la 
pujada dels lloguers. Quant a Terce-
ravia, Joan Carles Camp va afirmar 
que «rebutgem el populisme del Go-
vern», ja que «no compartim la polí-
tica intervencionista». A més, «la llei 
no dona confiança perquè no és cla-
ra». En aquest sentit, va considerar 
que els salaris s’haurien de pactar 
entre empresaris i treballadors i va 
denunciar que els contractes de llo-
guer no serveixen si es canvien les re-
gles del joc abans que vencin. H
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El comú impulsarà el lloguer 
assequible a partir del febrer

ANDORRA LA VELLA

E
l Comú d’Andorra la Vella 
continua treballant per do-
nar forma als dos projectes 
d’habitatges a preu reduït 

que es volen impulsar a la parròquia, 
a Ciutat de Valls i a Santa Coloma. La 
intenció és que cap a finals de mes o 
principis de febrer puguin treure’s 
ja els concursos per trobar promo-
tors interessats a impulsar aquests 
edificis. Tal com va avançar la còn-
sol major d’Andorra la Vella, Conxi-
ta Marsol, la idea és que la concessió 
de l’immoble de Ciutat de Valls si-
gui d’uns 60 anys, tenint en compte 
el cost de l’obra i els preus que s’esti-

33 La cònsol major d’Andorra la Vella, Conxita Marsol, en la presentació d’un dels projectes del comú, ahir al matí..

COMÚ D’ANDORRA LA VELLA/TONY LARA

Tot i que la idea és que els projectes siguin publicoprivats, la corporació pot assumir el cost d’un edifici

pensen amb l’espai de la plaça de 
Braus i també amb el del parc fluvi-
al, que passa a ser convencional, ja 
que no va funcionar la prova pilot 
per fer-lo aparcament dissuasori. El 
del parc Central 2 passa a mans pri-
vades i Marsol va recordar que al Fe-
ner s’estan construint 900 estacio-
naments.

Tant la cònsol major com el me-
nor, David Astrié, van incidir en 
l’aposta per la transformació urba-
nística i per guanyar espais per als 
ciutadans. Això va lligat, van mani-
festar, amb el transport públic. Van 
recordar l’aposta pel bus comunal 
que l’any passat va fer 530.000 trajec-
tes, més que el 2021 quan la xifra va 
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pularan des del comú. Malgrat bus-
car aquesta concessió, Marsol va in-
cidir que el comú podria assumir un 
dels projectes, si bé la voluntat se-
ria que «almenys un» s’impulsés se-
guint aquest model publicoprivat.

La cònsol major va defensar la im-
plicació del comú per aportar solu-
cions al problema de l’habitatge i 
va recordar que en uns anys, i gràci-
es a la donació del terreny a la Bor-
da Nova i la construcció d’aquests 
dos immobles, la parròquia tindrà 
uns 200 pisos a preu reduït, als quals 
cal afegir els del Calones. «En dos o 
tres anys es farà un canvi important 
i es col·laborarà amb les famílies que 
tenen més dificultats», va remarcar 
Marsol.

Pel que fa a Ciutat de Valls, es trac-
ta d’un projecte important i, per 
tant, es planteja una concessió a 60 
anys. Quant al de la zona del Cedre 
de Santa Coloma, on es projecten 40 
pisos i 50 places d’aparcament, a més 
d’un espai públic, es podria conces-
sionar per «menys anys» i el comú 
el podria assumir de manera imme-
diata si no hi ha cap promotor inte-
ressat. Així, va puntualitzar que una 
part ja està «bastida» i que anirà, per 
tant, més ràpid, ja que no caldrà fer 
cap desmunt. De fet, va avançar que 
en un parell d’anys podria estar en-
llestit. En aquest immoble del Cedre 
es podria donar acollida a famílies i 
també a joves, mentre que a Ciutat de 
Valls encara «no està tan especificat» 

el perfil dels usuaris. El que es té clar 
és que tant un com l’altre hauran de 
tenir preus «per sota dels del mercat».

Quant a l’impacte que va tenir la 
moratòria de la construcció en el fet 
que s’entressin nous projectes, Mar-
sol va destacar que van ser cinc i que 
almenys dos ja estaven previstos 
abans. Els altres es van donar «pressa» 
per fer els tràmits abans de l’aturada. 

APARCAMENTS I BUSOS / Precisament el 
fet que es tirin endavant projectes 
immobiliaris ha fet que la parròquia 
ja no compti amb els aparcaments 
de darrere la Creu Roja i el de l’esta-
ció d’autobusos. De totes maneres, 
Marsol va afirmar que no es perden 
places d’aparcament, perquè es com-
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33 Imatge d’arxiu del carrer Callaueta, aquest estiu.

La capital acull un miler 
d’empreses noves des del 2016

Els cònsols d’Andorra la Vella, Con-
xita Marsol i David Astrié, creuen 
que l’impuls que s’ha donat a la par-
ròquia durant els vuit anys de man-
dat han fet que s’hagi generat «una 
confiança» que ha suposat la crea-
ció de nous negocis. Així, ahir van 
concretar que des del 2016 s’han 
creat «unes 1.100 empreses de més» 
(un 40%), ja que llavors hi havia uns 
3.000 negocis i ara la xifra se situa 
en 4.292. De fet, tal com va concre-
tar Astrié, al llarg de l’any passat es 
van crear 348 nous negocis, ja que hi 
va haver 666 altes i 318 baixes. Con-
sideren que la «transformació urba-
nística» que s’ha fet a Andorra la Ve-

lla ha impulsat aquesta generació 
i posen com a exemple zones com 
Príncep Benlloch, on ara mateix «no 
hi ha ni un negoci buit», tal com va 
subratllar el cònsol menor.

Pel que fa a l’orientació d’aques-
tes empreses, els dos cònsols van as-
senyalar que es «nota molta obertu-
ra» en pisos d’assessories, negocis 
d’informàtica o màrqueting i comu-
nicació i van afegir que no es regis-
tra «molta rotació». A més, van de-
fensar que la reforma urbanística ha 
servit per transformar certes zones 
com el carrer Callaueta que ha vist 
com molts locals s’han «reconvertit» 
i s’han orientat més cap a la restau-
ració. Així mateix, Astrié va destacar 
que s’ha donat un «canvi d’hàbits» i 
la gent s’hi passeja més que no pas 
abans, aprofitant també les terrasses 
que s’han obert en aquesta via. Pel 
que fa a la connexió d’aquesta zona 
de Prada Ramon amb l’avinguda Me-

ritxell, el cònsol menor va detallar 
que els passatges Europa i Aigüeta es-
tan a l’espera de les obres de l’Escale 
i va recordar que un cop aquest cen-
tre comercial estigui remodelat tam-
bé patirà canvis el passatge Biscariet.

Des del punt de vista comercial, 
Astrié també va destacar que l’estu-
di que va fer la Cambra de Comerç so-
bre Santa Coloma ha identificat que 
la dinamització pot estar lligada a 
desenvolupar el món del motor i que 
ara s’està treballant per «aprofundir 
en les sinergies» que es poden crear.

En el marc de l’esmorzar de ba-
lanç que els cònsols d’Andorra la Ve-
lla van oferir als mitjans de comu-
nicació també es va acordar que la 
coberta dels Pouets s’aprofitarà per 
posar plaques fotovoltaiques que 
explotarà el comú. L’energia que es 
produeixi s’injectarà a la xarxa gene-
ral i FEDA compensarà el comú per 
aquesta injecció. Ara es traurà el con-

L’any passat es van obrir 
348 nous negocis i gairebé 
no hi ha locals buits
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curs per veure com es pot materialit-
zar aquest projecte.

FUTUR POLÍTIC / Qüestionats sobre el 
futur polític, Marsol va reiterar que 
ella vol acabar el mandat i que no 
anirà a una llista si no és per ocupar 
un lloc destacat i va defensar, nova-
ment, la vàlua d’Astrié per rellevar-

Els nous plans 
immobiliaris deixen la 
parròquia sense diferents 
aparcaments, però es 
recuperen les places

ser de 485.000. Ara es farà una prova 
pilot per allargar les línies fins al Bri-
tish College i fins al Sant Ermengol, 
per donar servei a aquests dos cen-
tres escolars.

PROGRAMA ELECTORAL / Finalment, 
Marsol i Astrié van destacar que ara 
com ara s’està al 86% de compliment 
del programa electoral i Marsol va 
defensar que es tiri endavant el cen-
tre d’atenció primària a Ciutat de 
Valls aquest any, una instal·lació que 
és «una necessitat» en una zona «alta-
ment poblada». Quant a projectes, va 
destacar que el de l’Estadi Comunal 
Joan Samarra Vila hauria de comen-
çar un cop es facin els Jocs dels Petits 
Estats i va recordar que una part del 
multifuncional que el Govern ha de 
bastir en aquest espai podria comen-
çar a plasmar-se abans. També va po-
sar de manifest el fet que cal impul-
sar, abans, el pla especial de la zona, 
però va recordar que les negociaci-
ons amb els propietaris encara no 
han començat. Amb tot, Marsol va 
fer valdre tota la feina feta en els seus 
vuit anys de mandat, afirmant que 
Andorra la Vella «està millor ara que 
quan vam entrar al comú», segons va 
informar l’ANA. H

la com a cònsol major, si bé va incidir 
en el fet que qui hagi de ser el candi-
dat ha de ser una qüestió que deci-
deixi el partit. En el mateix sentit es 
va manifestar el cònsol menor que 
va apuntar que «dir sí o no seria ago-
sarat» i va recordar que encara que-
den «molts dies» per veure qui lide-
rarà la llista demòcrata. H
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33 Joan Saurí, Mayte Casals i alumnes de l’Escola Andorrana
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SOLIDARITAT

E
ls alumnes de primer cicle 
de segona ensenyança de les 
tres escoles andorranes de-
Santa Coloma, Encamp i Or-

dino organitzaran juntament amb 
la Creu Roja l’1, 2 i 3 de febrer la 
cinquena campanya de donació de 
sang. Durant cada dia es podrà do-
nar sang d’11.00 hores a 14.00 hores 
i de 16.00 hores a 20.00 hores al Cen-
tre de Congressos d’Andorra dema-
nant cita prèvia.

L’any passat es van registrar 374 
donacions, una xifra molt superior 
a la del primer any que se situava en 
192. El repte d’enguany és arribar als 
400 donants, segons van explicar des 
de la Creu Roja, Joan Saurí: «Des de 
la covid han baixat les donacions de 
sang, ara i a l’estiu se’n dona menys i 
contràriament és quan se’n necessi-
ta més». Per ser més específics, es ne-
cessiten 260.000 bosses de sang de 
les quals la Creu Roja n’aporta 1.500.

Durant la campanya hi participa-
ran un total de 350 alumnes. Cada 
escola té assignat un dia i s’organit-
zaran per assumir diverses tasques, 
com ara la benvinguda als donants, 
repartir díptics i animar els ciuta-
dans a donar sang, ajudar-los a om-
plir el qüestionari per fer la donació, 
gestionar l’espai per al refrigeri, re-
collir dades estadístiques o fer foto-
grafies. La directora de l’escola an-
dorrana, Mayte Casals, va destacar 
que, a més de l’aprenentatge que su-
posa per als alumnes, la implicació 
en l’organització els ajuda a desco-
brir el voluntariat i «conscienciar la 
societat sobre la donació de sang».

Les condicions per ser donant és 
ser major de 18 anys i menor de 70, 

L’escola andorrana crida 
a les donacions de sang
La campanya tindrà lloc durant l’1, 2 i 3 de febrer al Centre de Congressos

CEL MÁRQUEZ BERNAT
ANDORRA LA VELLA

GRANDVALIRA RESORTS

33 El sector de Grau Roig de Grandvalira

Les nevades d’aquesta setmana es-
tan deixant uns gruixos molt ben 
rebuts a les estacions de Grandvali-
ra Resorts, que preveu obrir aquest 
cap de setmana pràcticament el to-
tal dels seus 303 km. En concret, Pal 
Arinsal i Ordino Arcalís comptaran 
amb totes les seves instal·lacions a 
ple rendiment i gruixos de fins a 
un metre de neu en el cas d’aques-
ta darrera, mentre que Grandvali-
ra fregarà el 100% amb 190 quilò-
metres esquiables i gruixos d’en-
tre 40 i 70 centímetres de neu pols.

Això és possible gràcies a les pre-
cipitacions en forma de neu i les 
baixes temperatures que han dei-
xat gruixos de 40 centímetres a Pal 
Arinsal, 35 centímetres a Ordino 
Arcalís i 15 centímetres a Grand-
valira. A més, de la forta nevada de 
d’aquesta nit que ha deixat entre 
15 i 20 centímetres més de neu i 
que possibiliten, per tant, un cap 

TEMPORADA D’HIVERN

Grandvalira obrirà gairebé els 
303 quilòmetres esquiables
Les pistes tindran 
gruixos d’entre 40 i 70 
centímetres de neu pols

de setmana d’esquí amb unes con-
dicions excel·lents a totes les estaci-
ons de Grandvalira Resorts. Les pre-
visions també pronostiquen sol a 
partir de dissabte a mig matí.

Amb tot, durant les setmanes 
en què no hi va haver precipitaci-
ons les estacions andorranes no 
van baixar del 60% de quilòmetres 
disponibles per a la pràctica d’es-
quí, com marca la Garantia de Neu 
de Grandvalira Resorts, comptant 
fins i tot amb més del 80% de les pis-
tes i gruixos de fins a 55 centíme-
tres de neu a les estacions d’Ordi-
no Arcalís i Pal Arinsal en els mo-
ments més complicats, la qual cosa 
els va permetre oferir una de les mi-
llors condicions de neu dels Piri-
neus durant tot el període de se-
quera.

Per la seva banda, Pal Arinsal es 
prepara per rebre la Copa del Món 
d’Esquí de Muntanya ISMF Coma-
pedrosa Andorra que s’inicia avui 
amb la cerimònia d’obertura que 
tindrà lloc al poble d’Arinsal, men-
tre que l’acció recaurà durant el 
cap de setmana amb la Individual 
Race el dia 21, i el dia 22 amb la Ver-
tical Race. H
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pesar més de 50 quilos, tenir una bo-
na salut, no estar embarassada i en-
tre donacions han de passar dos me-
sos com a mínim. Els homes poden 
donar quatre cops a l’any i les dones 
tres. Es recomana haver menjat i es-
tar ben hidratat abans de fer la do-
nació.

La campanya es fa en col·laboració 
amb la Creu Roja Andorrana, el Ser-
vei Andorrà d’Atenció Sanitària, el 
Banc de Sang i Teixits de Catalunya, 
el Comú d’Andorra la Vella i el Cen-
tre Comercial Andorrà. H

El desafiament 
d’aquest any és 
superar els 374 
participants i arribar a 
les 400 donacions

CRÈDIT ANDORRÀ

33 Scale Lab Andorra.

Scale Lab Andorra inverteix en 
deu noves start-ups el 2022

El programa Scale Lab Andorra que 
impulsa Crèdit Andorrà per donar 
suport a projectes emprenedors va in-
vertir en 10 start-ups el 2022, després 
d’analitzar-ne 750. Scale Lab Andorra 
és un programa d’inversió i d’acom-
panyament empresarial adreçat a 
companyies de recent creació que ba-
sen el seu model de negoci en una tec-
nologia diferencial i un projecte vali-
dat i escalable, i que tenen un elevat 
potencial de creixement.

Scale Lab Andorra té per objectiu 
facilitar la consolidació i l’expansió 
de les empreses seleccionades. Per 
això, s’inverteix fins a 500.000 euros 
per projecte seleccionat (amb l’op-

ció de participar en rondes de finan-
çament posteriors) i aporta suport 
al desenvolupament del negoci i al 
possible aterratge a Andorra.

A través de Scale Lab Andorra, Crè-
dit Andorrà també ofereix als seus cli-
ents la possibilitat d’invertir en les 
empreses seleccionades. La inversió 
es fa a través del compartiment SIO 
Strategic Investment Opportunities 
Sicav - Scale Lab, un vehicle d’inversió 
diferencial i d’actualitat que amplia 
l’oferta del banc i aporta valor afegit 
a l’oferta de productes. Aquest any, 
el banc ha baixat la inversió mínima 
que poden fer els clients en aquest ve-
hicle, de 100.000 a 50.000 euros.

Durant el 2022 el vehicle d’inver-
sió va incrementar el volum gestio-
nat i avui dia està gestionant gairebé 
cinc milions d’euros.

El banc analitza permanent-
ment companyies per incorporar-
les al programa Scale Lab Andorra, 

de sectors estratègics per al país com 
la sostenibilitat i l’eficiència energè-
tica, la salut i el benestar, l’oci i els es-
ports, i la mobilitat, i també del sec-
tor de les fintech. Aquest darrer any 
també s’hi va afegir l’anàlisi d’em-
preses d’altres sectors com la logís-
tica, horeca (acrònim d’hotels, res-
taurants i cafès) i la silver economy 
(les activitats econòmiques i serveis 
adreçats a les persones més grans de 
50 anys), amb la finalitat de diversi-
ficar la cartera d’inversió. 

A través de Scale Lab Andorra 
també es vol facilitar la realització 
de proves de concepte i la imple-
mentació de noves solucions al ter-
ritori a fi de posicionar Andorra com 
un entorn adequat per al desenvolu-
pament de projectes emprenedors. 
El programa simplifica la possible 
arribada de les empreses a Andorra 
a través de suport professional que 
ofereix el país. H

Els projectes seleccionats 
reben un ingrés de fins a 
500.000 euros

CRÈDIT ANDORRÀ
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L
a xifra de persones que busca-
ven feina al mes de desembre 
era de 370, el que suposa un 
descens del 3,9% respecte al 

mes anterior i un 13,6% menys que 
el mateix mes de l’any passat, quan 
el total ascendia a 428 persones. Pel 
que fa a les persones inscrites al Ser-
vei d’Ocupació a la recerca d’una mi-
llora laboral, el total és de 318, un 
0,3% més respecte del mes anterior 
i un 32,2% menys que el mateix mes 
de l’any anterior.

Les dades del Departament d’Es-
tadística reflecteixen, també, que el 
nombre total de llocs de treball oferts 
és de 2.015, amb una variació mensu-
al negativa del 32,2%. Respecte al ma-
teix mes de l’any anterior, la variació 
del nombre de llocs de treball oferts 
és positiva, amb un 2,8%.

Durant l’any 2022 hi ha hagut 
una mitjana de 405 demandants en 
recerca i 359 en millora, amb una va-
riació negativa respecte a l’any 2021 
del 54,3% pel que fa als demandants 
en recerca i una variació negativa del 
43,8% per als demandants en millo-
ra. La mitjana de llocs de treball s’ha 
situat en 1.696, amb un augment per-
centual respecte a l’any 2021 del 56%.

Pel que fa als perfils, cal destacar 
que la majoria dels demandants d’al-
ta al Servei d’Ocupació que estan en 
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La xifra d’aturats baixa un 
13,6% respecte al 2021
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33 L’oficina del Servei d’Ocupació i Servei d’Inspecció i Treball

recerca de treball (el 82,4%) fa menys 
de sis mesos que estan desocupats. 
I el 56,3% dels que estan en millora 
de situació laboral tenen un contrac-
te temporal . Del total de desocupats 
en recerca, la majoria (89,5%) són de-
socupats de curta durada. El detall 
per tram d’edat mostra que les perso-
nes demandants en recerca d’un lloc 
de treball es concentren en el tram 
de 40 a 59 anys (47,6%). De la ma-

teixa manera, les persones deman-
dants de millora de la situació labo-
ral es concentren en el tram de 40 a 
59 anys (48,1%). La quantitat de do-
nes que busquen feina (50,8%) és lleu-
gerament superior que la dels homes 
(49,2%). La majoria dels demandants 
en millora (61,9%) són dones. Cal des-
tacar que al desembre la majoria de 
demandants en recerca són andor-
rans (48,1%) i espanyols (25,9%). H

La majoria de demandats 
fa menys de sis mesos 
que estan desocupats

El salari medià durant el mes de no-
vembre del 2022 es va situar en els 
1.808,78 euros segons les dades avan-
çades publicades ahir pel Departa-
ment d’Estadística. Així mateix, pel 
que fa al salari mitjà avançat d’aquest 
mateix termini, va arribar fins als 
2.203,46 euros. La variació del salari 
mitjà avançat respecte al del mes de 
novembre del 2021 és del 4,7%, men-
tre que la del salari medià és del 3,8%.

Tanmateix, cal destacar que el 
nombre d’assalariats al novembre 
es va situar en les 41.242 persones, el 
que representa una variació positiva 
del 5,8% respecte del mes de novem-
bre avançat del 2021. En aquest sen-
tit, la massa salarial va quedar fixada 
en 90,87 milions d’euros, el que repre-
senta una variació positiva del 10,9% 
respecte del mateix termini anterior.

D’altra banda, segons es desprèn 
de les dades semidefinitives del mes 
d’octubre, el nombre total d’assala-
riats va ascendir fins a les 40.278 per-
sones, el que representa una variació 
negativa del 6,1% respecte del mateix 
mes de l’any anterior, en què hi va ha-
ver 37.953 persones. H

El salari medià 
del novembre 
va arribar als 
1.808,78 euros

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY



DIVENDRES, 20 DE GENER DEL 2023 el Periòdic d’Andorra10 Publicitat



11el Periòdic d’AndorraNacional DIVENDRES, 20 DE GENER DEL 2023

«Tinc un record meravellós d’Andorra»
GRETA FERNÀNDEZ Actriu

Greta Fernàndez és la protagonis-
ta d’El fred que crema. En el film, in-
terpreta una dona de l’Andorra dels 
anys 40 del segle 20, que es veu en-
volta enmig d’un dilema mentre Eu-
ropa està en plena Segona Guerra 
Mundial. El dimecres, els Cines Illa 
Carlemany van viure la preestrena, 
mentre que la pel·lícula s’estrena, 
oficialment, avui.
 
–Què veurem a la peli?
–He parlat tant de la pel·lícula... És 
una història bastant dura, és un bon 
drama de Pirineus! És un conflicte 
que es presenta en una família, que 
som l’Antoni i jo, i que a més a més 
estem esperant un fill, i que és com-
plicat de resoldre. Un conflicte que 
podria ser relativament fàcil, si tires 
per la moral, però el fet d’esperar un 
fill ho canvia tot. Llavors hi ha opi-
nions diferents i acaba desembocant 
en una situació que té moltes més 
branques.

–Com explicaria el seu personatge?
–És dur. És una dona de Pirineu, de 
muntanya, que no ha vist molt més 
enllà de la seva terra i és bastant espa-
vilada i llesta, per no haver vist món. 
Per exemple, jo com a Greta, soc 
molt cosmopolita, i he viatjat molt, 
m’agraden els idiomes, conèixer 
gent d’arreu... I la Sara és tot el con-
trari en aquest sentit. Tot i així tenim 
moltes coses en comú i realment l’he 
interpretat jo, per tant, té moltes co-
ses de mi, és inevitable. La Sara és 
una tia que és molt honesta, de fet, 
per mi és el personatge més honest 
de tota la pel·lícula. Té un dilema, i 
hi ha un moment que no pot sostenir 
la seva decisió, però la intenta man-
tenir.

–L’hem escoltat amb un accent di-
ferent.
–M’ho van demanar i ho vaig inten-
tar! Espero haver aconseguit l’accent 
andorrà més o menys bé.Però 
veurem aquesta nit que igual em 
linxen (riu). Va ser una cosa que em 
va angoixar molt perquè no ho ha-
via fet mai això de fer accents. I no sé 
si soc bona fent-los. Però no em que-
dava una altra! A més a més, només 
vaig tenir 15 dies per preparar el per-
sonatge.

–I com es preparar un paper en 15 
dies?

EL PERIÒDIC
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33 L’actriu Greta Fernàndez amb el cartell de la pel·lícula.

Entrevista

Marcela, La hija de un ladrón, El fred 
que crema o Unicornios, que vaig fer 
després. En totes he tingut prota-
gonistes, i ha sigut molt de curro. 
Però m’adono que m’agrada molt 
l’exigència i preparar els papers i ju-
gar... I m’adono que el curro et dona 
espai a poder jugar cada cop més. A 
vegades no treballes durant temps, 
després estàs més nerviós, més in-

«Espero haver 
aconseguit l’accent 
andorrà més o menys 
bé. Però veurem 
aquesta nit que igual 
em linxen (riu)»

–Des de que em van agafar fins que 
vam començar a rodar només van 
passar 15 dies. No va ser fàcil. Ho vaig 
fer treballant molt, em vaig posar 
molt les piles i treballant també du-
rant el rodatge. Els caps de setmana 
eren per estudiar i treballar el perso-
natge, veure per on seguia i veure per 
on havia d’anar.

–Què li va semblar Andorra?
–Meravellós. En tinc molt bon re-

cord. Va ser molt bonic, estàvem en 
un hotel molt amunt i quan va ne-
var era molt bonic. I fins i tot un dia 
vam anar pel riu amb la meva mare 
i ens vam banyar. En tinc un record 
preciós.

–Què en pensa de tenir només una 
nominació als Gaudí?
–Jo ho visc amb naturalitat perquè 
aquestes coses mai se saben. Depèn 
de milions de coses. Cal tenir en 

compte que la pel·lícula encara no 
s’havia vist, perquè s’estrena avui. 
Hi ha hagut un timing que no ens ha 
ajudat. Jo estic contenta que hi hagi 
la pel·lícula i a mi em queda molta vi-
da per davant.

–Té una carrera molt llarga tot i ser 
molt jove. Amb què es queda?
–Què difícil... Em quedaria amb els 
rodatges. Jo gaudeixo molt treba-
llant. Vaig gaudir molt amb Elisa y 

segur... Hi ha menys espai pel joc, 
per deixar-te anar. Però quan tens 
un protagonista tant de temps, estàs 
molt més desimboltura i em sento 
una privilegiada.

–Com va viure el seu primer prota-
gonista?
–Va ser compartit amb la Natalia 
Molina, a Elisa y Marcela, i estava en 
molt bones mans. Era una pel·lícula 
tan bonica d’explicar. La Isabel és 
molt bona directora; era una his-
tòria molt dura però tenia una part 
d’amor molt bonica. I amb La hija de 
un ladrón, que va ser després, vam cu-
rrar molt abans de començar a rodar, 
gairebé tres mesos. I això em va do-
nar molta seguretat i tranquil·litat.

–On la veurem el 2023, a banda d’El 
fred que crema?
–Ara no estic en cap projecte, però 
estic pendent de coses. Tinc per es-
trenar tres pelis. Unicornios, que 
s’estrena a la primavera que és una 
òpera prima i que protagonitzo dirigi-
da per Àlex Lora i produïda per Inicia 
Films, i dues on tinc un paper més pe-
tit que es diu Cuckoo, que és una pro-
ducció alemanya i de Hollywood, di-
rigida per Tilman Singer i una altra 
que és Teresa, que té de protagonistes 
a Blanca Portillo i Asier Etxeandia, i 
dirigeix Paula Ortiz. Així que gens 
malament. H
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According to financial experts, 
in 2023 the world could enter a 
technical recession with inflation 
r e m a i n i n g  h i g h  d u e  t o  t h e 
geopolitical situation. How will the 
global geopolitical situation affect 
tourism in 2023 in Europe in general 
and in Andorra in particular? At 
the beginning of the year, we asked 
Betim Budzaku, the Chief Executive 
Officer of Andorra Turisme.

– What do you expect from the 2023 
year? What will the tourist market 
look like?
– Indeed, our forecasts for this new 
year are not very optimistic. The 
results of the last year 2022, which 
we achieved, showed that there are 
serious problems not only here in 
Europe, but throughout the world. 
I am talking now about the level 
of inflation and its impact on the 
economic situation, which is now 
quite dramatic. However, despite 
the current geopolitical situation, 
we managed to maintain a certain 
balance in the field of tourism due 
to the geographical location of 
Andorra, which is accessible by 
car from the nearest international 
airports in Barcelona and Toulouse.

We have all had a bad tourism 
experience during the pandemic. 
But we have slowly learned to cope 
with it, focusing mainly on the 
development of tourism in nearby 
countries like Spain and France. We 
may have a recession, this time due to 
economic problems. But now we’re 
focusing mainly on about ten nearby 
countries. It was hard to believe that 
after COVID we could get the results 
of 2019, but it happened, and it is 
equivalent to 10 million room nights 
in 2022 with 15 million stays. 

Our indirect GDP is about 50% (all 
economic movement in our country 
comes from tourism). Meanwhile, 
our direct GDP is about 30%.

So, we  are quite optimistic 
because we can continue to use 
the same tactics as during the 
pandemic. We are very pleased with 
these figures. But we must push 
forward with another alternative—
and not only the touristy part—and 
try to bring the brand of Andorra to 
another level. I mean, first, we need 
to think of not only quantity but 
also quality. We must develop the 
infrastructure to be able to receive 
all our visitors and accommodate 
them adequately. Because now we 
are at the top in terms of the number 
of visitors, but not at the top in terms 
of expenses that tourism can get in 
Andorra.

– How much does an average tourist 
spend in Andorra per day?
– It depends on the season. In winter, 
tourists spend much more money. 
From December to April, we have a 
high season, and the expenses are 
140-150 euros per day per person. 
If we are talking about the summer 
season, it is about 120 euros per 
day. If  we  multiplicate this by the 
number of visitors, we will get about 
1.8 billion euros of the total GDP of 
Andorra. Meanwhile, the budget 

for tourism development of the 
Government of Andorra is about 
20 million euros, which is very low 
if compared with the rest of the 
countries where the tourist income 
represents a high percentage of the 
total GDP.

– How much has Andorra lost this 
year due to the closed borders with 
Russia and the absence of Russian 
tourists?
– For us, the Russian market was 
very pleasant, and we have excellent 
relations with tour operators who 
carry out organized travel. This is 
not very common in the 21st century 
for many reasons including the 
Schengen visa, and the language 
barrier. Twenty years ago, Andorra 
made a significant effort to attract 
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«One country and 
one ski pass»

Betim Budzaku 
Chief Executive Officer of Andorra Turisme

Interview

«Skiing is our core 
business, and we 
hope we don’t have 
to sacrifice business 
because of the energy 
conservation issue»

Russian tourists, and we had a 
Russian-speaking team. So this 
market has always attracted us 
greatly. 2019 was the last year 
when we worked normally with 
the Russian market. We had about 
40,000 people. The Russian market 
generated a lot of room nights, and 
the average stay was about 7 nights.
So we have lost about 300,000 room 
nights per year (we are talking about 
all Russian-speaking countries).

In 2020-2021, we did not accept 
Russian tourists due to the pandemic 
and the incompatibility of Russian 
vaccines with European ones. Once 
again, we have  lost this market since 
2019 and this is very bad news. So, 
we can multiplicate 300,000 room 
nights per 3 years - this is what we 
have lost.
So, we need to find an alternative 
because today it will be very difficult 
to reactivate this market shortly.

– This ski season is very unique be-
cause of the energy crisis in Europe. 
In France, for example, half of the lifts 
don´t work, and the speed of the rest 
is much slower, which negatively af-
fects the quality of skiing. At the same 
time, prices for ski passes have risen. 
What about Andorra? 
– The season started off pretty well. 
Of course, the more snow, the lower 
the cost of maintaining the tracks 
with artificial snow, and the colder 
the weather, the easier it is to make 
artificial snow. So far, we cannot 
boast of either snow or cold weather.

Skiing is our core business, and 
we hope we don’t have to sacrifice 
business because of the energy 
conservation issue. We must learn to 
use new technologies to save 15% of 



Interview
energy this year. 

–What about ski passes prices?
–Today, everything is much more 
expensive - from tomatoes to flights 
to specific countries. I had the most 
expensive coffee in my life on the 
Champs Elysees about two years ago 
and it cost about 9 euros. My friend 
was staying at a hotel in Manhattan 
and paid $65 per person for breakfast. 
So, life was expensive in the past too.

Grandvalira tries to diversify its 
offer. The  price  of  a  ski  pass  on  Sunday 
in December is more expensive than, 
for example, a ski pass on Thursday in 
March. Therefore, you can plan your 
holidays in advance, based on your 
budget. In this way, overcrowding in 
ski resorts can also be avoided. This 
means you can pay less and enjoy 
more.

The objective for this year is to 
achieve the figures for 2019, which 
was very good. That’s why this year 
we will operate under a single brand: 
one country and one ski pass. We 
have much more ski slopes than 
roads. And now all ski slopes are 
one brand, which is much easier to 
advertise in foreign markets.

– Do you have plans to cooperate 
with neighboring ski resorts in 
Catalonia, Spain or France? Do you 
plan to issue a single ski pass? Would 
it be interesting and profitable for 
Andorra?
– Actually, we collaborate with 
different destinations. However, 
our focus is developing Andorra ski 
slopes and attracting people here.

–  Andorra has an important additional 
part of its “winter product” – these are 
“after ski” parties. Most of the tourists 
come to Andorra because of these 
parties. What will Andorra offer this 
season?
–  We generate  many events 
throughout the year, not just in 
winter. As for cultural events, this is 
the Cirque du Soleil in the summer, 
the Andorra classical festival by the 
end of May and the beginning of June.

This winter there will also be 
many after-parties with famous DJs.
We try to offer a good mix of sports 
and cultural activities. The Alpine 
Skiing World Cup is one of them and 
will be held in March. 

We have about 75 professional 
cyclists living in Andorra. We push 
cycling tourism very hard, and 
another big event is the BTT Mountain 
Bike World Cup, which will be held 
in August. Also, in August we will 
have La Vuelta-23.

– And the Tour de France? 
– Tour de France is more difficult 
to attract, but we try to make this 
prestigious cycling race occur every 
four to five years on our territory. 
It is not so easy to organize a Tour 
de France competition outside of 
France.

– Earlier you told me that you were 
at the final stage of decision-making 
regarding a multifunctional arena 
for concerts and big events with a 
maximum capacity of 4,000-6,000 
people, which is most likely to be 
located in Santa Coloma. Is there any 
evolution in this matter?
–We have a place in Andorra la Vella, 
the municipal stadium. Now any 
construction is very expensive, and 
we are a very small country with 
limited opportunities. Today, the 
construction of a large facility will 
cause problems because the price of 
building materials is already 30-40% 
higher than we planned, and a large 
construction will cause an outflow of 

labor from the construction of other 
facilities, including infrastructure 
facilities. 

We do not have our own builders 
and we cannot attract many builders 
from neighboring countries because 
we cannot accommodate them due 
to the shortage of housing in the 
country. 

But on the other hand, we are still 
very interested in constructing this 
facility, which is a multifunctional 
arena. Just now is not the right time 
for this. Moreover, this project is a 
link in the same chain with a more 
global infrastructure development 
project. Building such an arena 
means being able to accommodate 
all these people, which means we 
need new hotels, and we need to 
unload traffic.

– By the way, about traffic - now this 
problem is becoming more urgent 
as there are more traffic jams in 
Andorra. Actually, it harms tourism 
development. How do you see the 
solution to this problem? 

– Our problem is not exclusive. If you 
go to the coast of Spain in August, 
you will also see many traffic jams. 
What’s more, you’ll get stuck in 
traffic during the high season if you 
take the toll road to Nice or another 
city on the Côte d’Azur. It’s not an 
excuse of course. We must educate 
Andorra to sacrifice a car to move 
from one place to another. The first 
step has already been taken. The 
government has made it possible 
for residents to travel by bus for free 
throughout the country, so most 
Andorrans have already switched to 
buses.

– From your v iewpoint ,  what 
additional infrastructure does 
Andorra need to promote tourism - 
a railway, new hotels, new roads and 
maybe a monorail?
– Creating alternative roads will be 
a good option and a tram might be 
used in the future. We also have to 
push more flights from Andorra-la 
Seu airport (75 people per flight). 
We can cover Paris, London, Rome, 

Lisbon and Brussels.

– Has the introduction of a tourist tax 
on tourists staying in hotels had any 
negative effect? How much does it 
give the country’s budget?
– There is no negative effect because 
this tax rate is very low. We expect to 
get 8-10 million euros per year.

– Who are your main tourists this 
year?
–85% of our tourists are from 
European countries such as Spain 
and France, and Scandinavian 
countries. The UK is our key market 
for the future, as well as Germany 
and Portugal.

We hope that in 2024 we will 
return to the Asian market. We were 
very active in China and stopped 
working there due to coronavirus 
reasons. The US is also part of our 
future strategy. And, of course, we 
hope that one day we will restore 
everything that we lost in Russia. 
It’s a pity that the Russian market is 
closed to us. H

ANDORRA TURISME

Pages 1 and 2 LLL
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Petits anuncis
Filter i Rossell, 4 (Edifici La Torre)
AD700 Escaldes-Engordany

Anuncis per fax
736 210
Anuncis per telèfon
736 200
Anuncis per e-mail
comercial@elperiodic.ad

DIVENDRES, 20 DE GENER DEL 2023
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

DIVENDRES, 20 DE GENER DEL 2023

80 35 80
www.altimirambitecnia.com

TOTS VOLEM L’AIGUA SEGURA
LEGIONEL·LA

FORMACIÓ DE GESTIÓ I CONTROL DE LES 
INSTAL·LACIONS DE RISC

Assessorament ambiental i alimentari
Av. Fiter i Rossell 6, 3r. AD700 Escaldes-Engordany. Principat d’Andorra.
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Benvinguts a Casa!



motor

feina
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Proveïm personal qualificat, 
comptem amb tu! 38 38 98 Jedyserveis@gmail.com

Jedy Serveis
Neteja, reparacions, manteniment, cura de gent gran, 

animació infantil, cura dels petits i molt més
Demaneu pressupost sense compromís!

Estem amb tu en tots els imprevistos 
del dia a dia!

Fleca Font Ordino
Selecciona

FORNER 
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

O R D I N O
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Esports  

TROFEU BORRUFA

33 Etna Pou al segon caixò del podi, ahir.

ESQUÍ3 TROFEU

La 31a edi-
ció del Tro-
feu Borru-
fa ha po-
sa t  punt 
final amb 

l’entrega dels darrers premis i la ce-
rimònia de clausura, que es va cele-
brar ahir a la Plaça Major d’Ordino. 
L’equip Andorra 1 ha finalitzat en la 
segona posició de la classificació ge-
neral per països amb un total de 194 
punts, mentre que l’equip Espanya 1 
ha estat el vencedor de l’edició d’en-
guany amb un total de 213 punts. 
Gran Bretanya completa el podi de 
la classificació amb 94 punts. Així, 
amb la plata assolida ahir per Etna 
Pou i el podi aconseguit per Llorenç 
Babi, els esquiadors andorrans han 
tancat la competició amb un total de 
sis medalles i 12 podis. 

El Trofeu Borrufa 2023 ha clos 
amb un balanç molt positiu per part 
de l’organització, tal com va destacar 
el director de Màrqueting de Grand-
valira Resorts, David Ledesma, que 
va posar en relleu «els grans esforços 
que ha fet l’organització per poder 
dur a terme la competició amb les 
màximes garanties» i que van per-
metre que s’hagi «pogut tirar enda-
vant pràcticament tot el programa 
esportiu que teníem previst, mal-
grat haver tingut algunes condici-
ons complicades a nivell de meteo-
rologia». A més, Ledesma va lloar el 
bon paper de la delegació andorra-
na, «que novament ha demostrat te-

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

@PeriodicAND

nir un molt bon nivell en competici-
ons internacionals», i va subratllar 
que «és important que haguem po-
gut tornar a celebrar tota la part fes-
tiva que caracteritza el Trofeu Bor-
rufa, amb les cerimònies d’inaugu-
ració i cloenda, ja que són moments 
que els esquiadors acaben recordant 
molt».

D’altra banda, les nevades i el fort 
vent que hi va haver ahir al matí a Or-
dino Arcalís van obligar a cancel·lar 

la prova d’eslàlom U16 que hi havia 
prevista. Tot i això, els grans esfor-
ços dels equips de terreny i de l’or-
ganització van permetre dur a ter-
me una mànega del gegant U14 que 
hi havia previst a la pista Les Canals. 
En aquest sentit, Etna Pou es va fer 
amb la medalla de plata del gegant 
amb un registre que la va situar a no-
més 32 centèsimes de la vencedora, 
la neozelandesa Charlotte Gorman, 
amb 56 segons i 97 centèsimes. En 

tercera posició va acabar la corredo-
ra de l’equip d’Espanya Ainara Tor-
res, mentre que l’andorrana Zoe Car-
retero va ser sisena, a només tres cen-
tèsimes d’aconseguir el podi.

En la categoria masculina, An-
dorra va sumar un altre podi amb 
la cinquena posició de Llorenç Ba-
bi. La prova la va guanyar Anur Me-
hic, de Bòsnia i Hercegovina, seguit 
del polonès Frandiscek Wieclawski i 
de l’espanyol Cayetano Escudero. H

BÀSQUET3 MORABANC ANDORRA
BCA

33 Speight en una jugada contra l’Oviedo. 

El MoraBanc Andorra vol acabar 
la primera volta invicte a casa

Avui acaba la prime-
ra volta pel Mora-
Banc Andorra amb 
un altre partit ben 
atractiu a la Bom-
bonera contra el Gi-

Els de Lezkano reben l’únic equip de la competició que ha pogut guanyar el Palència

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

garan la Copa i el que es dirimirà en 
aquesta darrera jornada de la prime-
ra volta és l’escenari on es disputarà 
el títol. Pels de Natxo Lezkano el par-
tit és una nova oportunitat de prote-
gir la Bombonera, on fins ara s’han 
guanyat tots els partits i també de 
compartir amb els aficionats la pri-
mera victòria del 2023 a casa. Aques-
ta solidesa com a locals és fins ara el 
gran pilar d’un MoraBanc que vol 
continuar sent sòlid en un tram de 
competició amb bastants partits de 
local, un fet a priori positiu per con-
tinuar mantenint-se per la primera 
plaça de la classificació, segons in-
forma el club. H

puzkoa Basket. El conjunt de Sant Se-
bastià és un vell conegut, no sempre 
amb bon record del pavelló. En els 
anys ACB, els bascs havien donat al-
gun disgust als locals i convé no obli-
dar-ho, sobretot perquè en aquesta 
lliga poden exhibir un aval que fins 
ara és únic: Gipuzkoa és l’únic equip 
que ha guanyat fins ara el Palència. 
Aquest antecedent, per si sol, fa que 
el MoraBanc Andorra afronti el par-
tit amb l’alerta ben activada, a ban-
da del fet, i no és menor, que una vic-
tòria tricolor i una derrota a Melilla 
faria que la Copa Princesa es dispu-
tés a Andorra. Vagi com vagi la jorna-
da d’avui, Palència i MoraBanc es ju-

Etna Pou aconsegueix 
una segona posició al 
gegant U14 i Llorenç 
Babi acaba cinquè en la 
mateixa prova masculina

MORABANC Gipuzkoa Basket

Avui | 21.00 hores
Estadi: Pavelló de Govern

Andorra acaba en segon lloc en la 
classificació per països del Borrufa
La delegació tricolor dona per finalitzada la competició i deixa a casa un total de sis medalles i 12 podis
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Avui Demà

Núvols Variable Tapat Pluja Xàfecs Tempesta Neu VentAssolellat

-1º/4º -4º/2º

A primeres hores del 
dia encara poden 
haver-hi precipitacions 
i núvols residuals al 
nord, però el vent 
girarà a component 
nord-est, més sec, i 
les clarianes aniran 
guanyant terreny de 
sud a nord.

Demà el vent ha 
de continuar sent 
protagonista i pot 
deixar nuvolositat 
i precipitacions 
residuals a l´extrem 
nord. 

Clarianes
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3 POKER FACE3 BABYLON

El multimilionari jugador de pòquer Jake 
Foley els brinda als seus millors amics 
l’oportunitat de guanyar més diners dels 
que no hagin somiat mai, en una nit que 
mai oblidaran. Però per jugar-hi, hauran 
de revelar alguns dels seus secrets més 
foscos, i a mesura que avanci la nit, des-
cobriran el motiu real pel qual participen.

Los Angeles durant els anys 20. Una his-
tòria d’ambició i excessos desmesurats 
que recorre l’ascensió i la caiguda de 
múltiples personatges.

3 AVATAR: EL SENTIDO DEL 
AGUA
Ambientada més d’una dècada després 
dels esdeveniments del primer film. A 
‘Avatar: The Way of Water’ comença ex-
plicant la història de la família Sully (Ja-
ke, Neytiri i els seus fills), els problemes 
que persegueixen i el que han de fer per 
mantenir-se sans i estalvis.

3 OPERACIÓN FORTUNE: EL 
GRAN ENGAÑO
L’agent de l’M16, Orson Fortune, i el seu 
equip recluten una de les estrelles de ci-
nema perquè els ajudi en una missió en-
coberta per rastrejar i aturar la venda de 
noves tecnologies d’armes mortals.

3 EL RÍO DE LA IRA

El Sheriff Church i la detectiu Zeppelin 
s’esforcen per mantenir la pau al seu 
complicat poble.

La nostra recomanació

WWW.
Vegeu el vídeo promocional d’aquesta 
pel·lícula al codi QR

Hivern del 1943 als Pirineus. La Sara i 
l’Antoni viuven en un petit poble d’An-
dorra. Tots els dies reben notícies de 
la Segona Guerra Mundial. Un dia, el 
seu amic Sendo arriba amb uns jueus 
per amagar-los. La vida es complica 
quan els alemanys venen a la ciutat 
buscant els jueus.

EL FRED QUE CREMA

Cinemes Illa Carlemany
Av. Carlemany, 70. Escaldes-Engordany. Tel.: 892 040.  Venda d’entrades anticipades.

EL FRED QUE CREMA   19.45  22.30

BABYLON 17.45    21.45 

OPERACIÓN FORTUNE   19.45  22.15

EL RÍO DE LA IRA   20.00

POKER FACE 17.45

AVATAR: EL SENTIDO DEL AGUA 17.30  18.30  21.30
M3GAN      22.30

A TODO TREN 2  17.30
EL GATO CON BOTAS  17.30

EL FRED QUE CREMA EEEE
AVATAR: EL SENTIDO DEL AGUA EEE
OPERACIÓN FORTUNE EE
EL RÍO DE LA IRA EEE 
EL GATO CON BOTAS EEE
A TODO TREN 2 EE
BABYLON EE

PEL·LÍCULES

E Dolenta       EE Regular       EEE Interessant       EEEE Bona       EEEEE Obra mestra

ESTRENA
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Transports
ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 / 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a diven-
dres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

ANDBUS (803 789)
Sortida d’Andorra           Arribada a Andorra

* Obert les 24 hores. Consultar: 803 789

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport: 3.30 / 6.15 / 8.15 /
 11.15 / 13.15 / 15.15 / 16.15 / 18.15 / 20.15 / 22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
9.30 / 11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 / 21.30 / 23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 7.45 
/ 9.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 21.45 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra:6.15/8.15 
/10.15/11.45/13.45/15.45/18.15/20.45/22.15/23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

DIVENDRES, 20 DE GENER DEL 2023

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

*Consulta tarifes i horaris a www.andbus.net

SUDOKU  

Solucions:
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Fàcil:

Normal:

Difícil:

Programació tv

Divendres 20 
F. Guerrero 2 
Av. Meritxell 39 
Andorra la Vella

Tel. 801856

Dissabte 21
F. Pasteur 

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Diumenge 22 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dilluns 23 
Roser Miró 

C/ Maria Pla 14 
Andorra la Vella

Tel. 867344

Farmàcies de guàrdia

And.Estació Destí Arribada
12:00h Barcelona 15:15h 
14:00h Barcelona 17:07h 
14:00h Lleida 16:30h 
15:00h Toulouse 18:01h 
16:00h Barcelona 18:59h 
16:15h Lleida 18:45h 
18:00h Barcelona 21:15h 

Arribada Origen And.Estació
11:45h Lleida 19:44h 
12:45h Barcelona 16:00h 
13:45h Lleida 16:45h 
14:45h Barcelona 18:00h 
15:00h Toulouse 18:25h 
15:45h Lleida 18:00h 
16:45h Barcelona 20:00h 
17:45h Lleida 20:00h 
18:45h Barcelona 22:00h 
19:45h Lleida 22:00h 
20:00h Toulouse 00:00h 
20:45h Barcelona 00:00h 
22:45h Barcelona 02:00h

ANDORRA TV

MoraBanc Andorra
Guuk Gipuzkoa Basket21.00

02:55
Àrea Andorra Difusió

07:00
Club Piolet

08:00
InfoNeu

13:00
Andorra Actualitat (RNA)

13:40
El Trànsit

13:45
Informatiu migdia

14:15
La rotonda

15:00
Informatiu migdia

15:30
La Rèplica

16:15
Becaris

18:00
Informatiu Tarda

18:30
Informatiu France 24

19:00
El Trànsit

19:10
Club Piolet

20:10
El cafè dels matins

20:40
El Trànsit

20:45
Informatiu vespre

21:00
Bàsquet: MoraBanc Andorra
Guuk Gipuzkoa Basket

23:00
La rotonda

23:45
El cafè dels matins

01:00
Àrea Andorra Difusió



Andorrana de publicacions. Subscripcions: telèfon: (376) 736 200, fax: (376) 736 222. Andorrana de 
publicacions es reserva tots els drets sobre els continguts d’EL PERIÒDIC D’ANDORRA, els suplements 
i qualsevol producte de venda conjunta, sense que es puguin reproduir ni transmetre a altres mitjans de 
comunicació, totalment o parcialment, sense prèvia autorització escrita.

Any XXV. Número 8.840

www.elperiodic.ad

DIVENDRES, 20 DE GENER DEL 2023

8 420565 104005

08840

I.R.

Ines Ribeiro és jugadora del Club Vòlei An-
dorra, i porta des de ben petita vinculada 
a aquest esport. L’entrada al club de la jo-
ve de 20 anys va suposar un abans i un des-
prés pel que fa a la seva relació amb el vòlei, 
i ara forma part d’un dels equips a tenir en 
compte al Principat, ja no sols pels resultats 
obtinguts a la pista, sinó també per la clara 
aposta del CV Andorra per les categories fe-
menines. 
 
–Com va començar la seva relació amb el 
vòlei?
–Des de petita sempre m’ha agradat molt 
aquest esport. Vaig començar a l’equip del 
col·legi, però no vaig acabar d’adaptar-me, 
ja que només hi havia equip de nois. Poc des-
prés em vaig assabentar de l’existència del 
CV Andorra i el club em va acollir amb els 
braços oberts, i des d’aquell moment, ara fa 
cinc o sis anys, que estic aquí.

–Ha notat una evolució favorable pel que fa 
al nombre de nois i noies al vòlei?
–Cada vegada hi ha més nombre de juga-
dors, tant nois com noies, i sobretot s’ha in-
crementat la base, amb nens i nenes que co-
mencen a jugar des de ben petits, i això fa 
goig veure-ho.

–Què l’ha enganxat a aquest esport?
–El fet de ser un equip. Al vòlei no pots jugar 
tu sol, sinó que tens altres companyes  al cos-
tat i depenem les unes de les altres. Tanma-
teix, recordo quan vaig començar, que no 
tenia ni idea, i fer la vista enrere en aquests 
moments m’omple de felicitat. Veure com 
millores cada dia és la motivació que et fa 
continuar.

–Com definiria l’equip sènior femení del CV 
Andorra?
–L’ambient és increïble, ens portem totes 
molt bé, tant dins com fora de la pista, i això 
és clau. D’igual manera, només veure com 
juguen ja t’entren les ganes de tornar a en-
trenar i competir. Tenen un nivell increïble, 
i si a això li sumes la comunicació, el resul-
tat és un equip molt complet.

–Com va la temporada?
–Va molt bé. Només hem perdut un par-
tit, som primeres a la classificació i aquesta 

«Veure com millores cada dia és 
la motivació que et fa continuar»

G
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t 
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n
t

temporada està sent molt millor que la pas-
sada. El canvi cap a millor diria que ve arran 
de l’augment del compromís. Hi ha moltes 
companyes que treballen, estudien, i veus 
que fan aquest esforç per complir amb les 
exigències de l’equip, i això acaba notant-
se a la pista.

–Quina diria que és la clau per convertir-se 
en una gran jugadora?
–Les ganes. No és un esport senzill, no serà 
un camí fàcil, cauràs molts cops, però tenir 
aquestes ganes d’aixecar-te, continuar, mi-
llorar... Aquest és el factor diferencial.

–Amb què somia?
–L’únic que vull és continuar jugant a 
vòlei. És el que m’agrada i he d’anar pas a 
pas. Si marxo a estudiar fora, per exemple, 
m’agradaria seguir pujant el nivell, formar 
part d’altres clubs en diferents lligues i, per-
què no, tenir l’oportunitat de tocar l’elit. H

Ines 
Ribeiro
JUGADORA DEL CV ANDORRA

El treball en equip i el 
compromís de les 
jugadores han fet del 
sènior femení del CV 
Andorra un conjunt a 
seguir de prop.

PER
David
Sansaloni
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